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سرمقاله

دو داعش و یک نظام!
ادامه از صفحه یک

از  یکی  نیز  داخلی  داعش  مهار  نوعی  به  لذا 
ولایت_پایه  اسلامیِ  جمهوری  سنتی  کارکردهای 
غیررسمی  سخنان  از  یکی  همیشه  شد.  تلقی 
این  ارشاد  از گشت  این نظام در دفاع  مسئولان 
بود که جامعه رادیکال مذهبی را راضی می کند. به 
اعتقاد برخی مسئولان اگر گشت ارشاد نبود، بخش 
رادیکال جامعه مذهبی خود وارد عمل می شد و 
وضع را از این بدتر می کرد. می گفتند این را قانون 
آن نظارت کرد و  کردیم که بتوان بر کم و کیفِ 
نگذاریم هر فرد غیرمسئول و غیرپاسخگو مدعی 
اجرای حکم خدا شود. از این رو مدعی بودند گشت 
ارشاد بیشتر از اینکه بی حجابی را مهار کند، در لایه 
پیچیده تری بنیادگراهای مذهبی را مهار می کند. به 
این ترتیب می توان گفت پرچم جمهوری اسلامی، 
هم در مهار داعش خارجی و هم در مهار داعش 
داخلی  بالا بود. چند وقتی است پس از اعتراضات 
بی سابقه به قانون حجاب اجباری و تبعیض علیه 
زنان، زمزمه لغو این قانون و تساهل در این امور 
شنیده می شود. به یکباره  در یک حرکت پیچیده 
دختران  زنجیروار  مسمومیت  با  جامعه  روان 
محصل پریشان می شود و در گمانه زنی ها فعلا نیم 
نگاهی به منافقین و نیم نگاهی به داعش داخلی 
است که اگر گمانه داعش داخلی درست باشد، 
نشان می دهد که چه ها می تواند می کند و با رها 
این  که  داخلی هشدار دهد  داعش  افسار  شدن 

تساهل راه به کجا می برد!

خبر

اخبار

طرح دوباره موضوع مسمومیت 
دانش آموزان در مجلس

در حالی که نظری نماینده خلخال قصد بیان 
تذکری در خصوص مسمومیت تعدادی از دانش 
قدوسی  کریمی  داشت،  را  خلخال  در  آموزان 
نماینده مشهد قصد ممانعت از بیان تذکر او را 
داشت که همین موضوع باعث شد برای دقایقی 

جو مجلس متشنج شود. 
به گزارش ایسنا، در جلسه علنی نوبت دیروز 
مجلس و در جریان بررسی جزییات لایحه بودجه، 
سید غنی نظری نماینده خلخال در تذکری گفت: 
مسمومیت سریالی دانش آموزان به خلخال رسید 

و مردم ناراحت و عصبانی هستند.
در این هنگام محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شورای اسلامی خواست که درمورد بودجه تذکر 

خود را بیان کند.
در واکنش به این صحبت، نظری گفت: آقای 
قالیباف در شهرستان خلخال دانش آموزان به دلیل 
مسمومیت به بیمارستان رفته اند و بعد شما توقع 
دارید من درباره چه چیزی صحبت کنم؟ وظیفه 
موضوع  دستگاه ها  که  بگویم  که  است  این  من 
را  این  دستگاه های مسئول  از  و  کنند  پیگیری  را 
مطالبه کنم. از صبح مردم به من زنگ می زنند و 

می خواهند که موضوع را پیگیری کنم.
خلخال  در  آموزان  دانش  گفت:  دوباره  نظری 
مسموم شده اند و من باید اعلام کنم؛ گویا آقای 
ناراحت می شوند پس من دیگر  کریمی قدوسی 

حرفی نمی زنم.
اشاره نظری به این موضوع بود که در زمان بیان 
تذکرش کریمی قدوسی بالای صندلی او ایستاده 
به  توضیحاتی  و  بیان صحبت ها  حال  در  و  بود 
نظری بود. قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی 
که  گفت  نظری  این صحبت های  به  واکنش  در 

پیگیری وظیفه ما است و در آن شکی نیست.
نظری،  صحبت های  از  بعد  ایسنا،  گزارش  به 
که  گفت  فریاد  با  خرم آباد  نماینده  محمودوند 
کریمی قدوسی چه کاره است؟ سپس محمودوند 
در کنار صندلی نظری حاضر شد و همین باعث شد 
که تعداد دیگری از نمایندگان هم در کنار صندلی 
شوند.  گفت وگو  مشغول  و  شوند  حاضر  نظری 
محمودوند از نمایندگان می خواست که نسبت به 
موضوع مسمومیت اعتراض کرده و حرف بزنند؛ 
در همین حین موسی غضنفرآبادی نماینده بم از 
مکالمه نمایندگان با تلفن همراهش فیلم می گرفت. 
دقایقی بعد جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد 
نظری  صحبت های  به  واکنش  در  تذکری  در 
داشت  بیان  نظری  آقای  گفت:  خلخال  نماینده 
که من نمی گذارم او صحبت کند؛ بنده هم مثل 
نمایندگان در اینجا نشسته و در جمع خودمان 
صحبت می کنم تریبون مجلس دست من نیست 
این اختیار  که بخواهم حرف کسی را قطع کنم، 

رئیس مجلس شورای اسلامی است.
وی اضافه کرد: من این نکته را با دلسوزی به 
برخی از همکاران گفته ام که در موضوع مسمومیت 
دانش آموزان عزیز توجهات لازم را داشته باشند. 
آقای قالیباف هم به چهار کمیسیون ماموریت داده 
که این کمیسیون ها جلسات خود را تشکیل داده و 

همچنان پیگیری ها ادامه دارد.

بسته ارزی مشخصی از مجلس 
دریافت نشده است

بسته  محتوای  درخصوص  جهرمی  بهادری 
دولت گفت: چنین  به  ارزی مجلس  پیشنهادی 
بسته ای به دولت تحویل نشده است و در صورتی 
که مجلس طرح مشخصی برای مدیریت ارز داشته 

باشد، در دولت بررسی خواهد شد. 
ضمن  ایسنا  با  گفت وگو  در  دولت  سخنگوی 
برای  راهکار  ارایه  و  پیشنهاد  هرگونه  از  استقبال 
از سوی مجلس شورای  موضوعات جاری کشور 
اسلامی افزود: مجلس یک جایگاه قانونی دارد و 
مسیر ارائه پیشنهاد از سوی مجلس شورای اسلامی 
ارائه طرح و بررسی کارشناسی آن در کمیسیون ها و 

تصویب در صحن مجلس است.
از  متعددی  و  مختلف  پیشنهادات  افزود:  وی 
سوی بسیاری کارشناسان اقتصادی یا نمایندگان 
جلسات  در  اقتصادی  فعالان  و  مجلس  محترم 
مختلف مطرح می شود که طبیعتا در بسیاری موارد 
متعارض یا دارای جهت گیری های کاملا متفاوت با 

هم هستند.
بهادری جهرمی ادامه داد: اگر پیشنهادی از سوی 
در  می تواند  شده،  تهیه  مجلس  محترم  ریاست 
قالب یک طرح و باقید فوریت در مجلس تصویب 
و به تأیید شورای نگهبان برسد. دولت نیز از جایگاه 
قانونی و ریل گذاری کارشناسی نمایندگان محترم 
مجلس همانند گذشته استقبال می کند. همچنین 
ظرفیت جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی نیز 
وجود دارد که چنانچه طرح مدونّی وجود داشته 

باشد، می تواند در آنجا بررسی شود.
وی خاطرنشان کرد: البته در چند جلسه اخیر 
بانک  که  دولت  ارزی  بسته  جزئیات  شورا،  این 
مرکزی تهیه کرده بود، با دقت و با بحث و نظر 
همه اعضاء مورد بررسی قرار گرفت و به تصویب 
رسید که در حال اجرا از سوی بانک مرکزی و سایر 
بخش های مرتبط با حوزه تامین، توزیع و مدیریت 

منابع ارزی است.

صداوسیما با افت شدید بیننده 
مواجه شده است

دیجیتال مجلس شورای  اقتصاد  کمیته  رئیس 
مختلف  دلایل  به  صداوسیما  که  گفت  اسلامی 
داخلی و تخریب خارجی و ناکارآمدی با افت شدید 
بیننده در جذابیت برنامه های تولیدی مواجه شده 
است.  مجتبی توانگر در جلسه علنی نوبت صبح 
روز گذشته در جریان بررسی بندی از لایحه بودجه 
در خصوص تهیه آیین نامه رسیدگی به تخلفات 
گفت:  فراگیر  تصویر  و  صوت  انتشار  سکوهای 
دولتی،  نهادهای  معتبر  نظرسنجی های  براساس 
متاسفانه صداوسیما به دلایل مختلف داخلی و 
تخریب خارجی و ناکارآمدی با افت شدید بیننده 
در جذابیت برنامه های تولیدی مواجه شده است؛ 
طنز،  تفریحی،  تبیینی،  برنامه های  خالی  جای 
با  و  جذاب  فاخر،  سریال های  و  فیلم  سرگرمی، 
کیفیت به وضوح حس می شود. وی ادامه داد: در 
چنین شرایطی باید بخش فعال خارج از صداوسیما 
را حمایت کرد که اهداف نظام مقدس و مطالبات و 
نیاز جامعه پاسخ می دهند پس نباید با محدودیت 
و مسدودسازی و ناامنی و پمپاژ نگرانی برای این 
بخش اقدام کرد که این بی مهری ها به هیچ وجه 
توجیه ندارد. این عضو کمیسیون اقتصادی با تاکید 
بر اینکه مجلس طرفدار قاعده مندی در حوزه صوت 
برخی  متاسفانه  افزود:  است ،  فراگیر  تصویر  و 
نمی خواهند این عرصه با قاعده و قانون باشد لذا از 
کمیسیون تلفیق و نمایندگان می خواهم در جهت 
قاعده مندی و انضباط مدیریتی و خروج مردم و 
فعالین اکوسیستم اقتصاد دیجیتال از بلاتکلیفی 
تشکر می کنم؛ نظارت بر این بخش نیازمند یک 
نظارت فراسازمانی و فراقوه ای است. وی در پایان 
سیما  و  صدا  همکاری  با  ارشاد  وزارت  که  گفت 
این بحث تنظیم مقررات، صدور مجوز و نظارت 
را داشته باشد اما باید در مراحل بعدی نهادهای 
فراقوه ای مثل شورای عالی فضای مجازی هم حتما 
و  دقیق  وقتی  حوزه  این  بر  نظارت  شوند؛  دیده 
کارشناسی خواهد بود که همه فعالین اعم از شورای 
خصوصی،  بخش  فعالین  مجازی،  فضای  عالی 
صاحبان پلتفرم های بومی، وزارت فرهنگ و ارشاد 
تنظیم مقررات، صدور  اسلامی و صداوسیما در 
کنم  تاکید  باشند.  داشته  نقش  نظارت  و  مجوز 
رعایت اخلاق و چارچوب های نظام اسلامی در این 
سکوها از دغدغه های اصلی مجلس انقلابی است.

آیین  در  یکشنبه  روز  رئیسی  ابراهیم  سید 
خانواده های  به  مسکن  واحد  هزار  واگذاری۲۳ 
تحت پوشش کمیته امداد سراسر کشور در پاستور، 
کلید ۲۳ هزار واحد مسکونی سراسر کشور را به شکل 

نمادین به این خانواده ها تحویل داد.
با  مراسم  این  در  سخنانی  طی  جمهوری  رئیس 
تبریک اعیاد شعبانیه و گرامیداشت سالروز تأسیس 
کمیته امداد امام خمینی )ره( گفت: آنچه بر ذهن و 
قلم امام راحل جاری شد نهادی بسیار پرخیر و برکت 
را بنیان نهاد که منشاء خدمات زیادی برای مردم 
محروم و نیازمند کشور بوده است و امروز کمیته 
امداد امام بعد از ۴۵ سال کارنامه بسیار درخشان 

و قابل ارائه دارد.
به  رسانی  کمک  داد:  ادامه  رئیسی  آیت الله 
نیازمندان و باز کردن گره از زندگی مردم نه فقط در 
حوزه مسکن، تحصیل و اشتغال آنها بلکه در تمامی 
شئون زندگی انسان ها اثرگذار بوده و موجب رفع غم 

از چهره آنان شده است.
نهادهای مختلف برای حل مسأله مسکن بسیج 

شدند
رئیس جمهوری تأکید کرد: امروز مردم بیشترین 
اعتماد را به این نهاد دارند و شاید اگر از مردم درباره 
کمیته امداد سؤال شود، از آن به عنوان نهادی پرثمر 

و اثرگذار و پر برکت یاد می شود.
آیت الله رئیسی با قدردانی از زحمات و تلاش های 
رئیس و کارکنان نهاد خدمتگزار کمیته امداد و تمام 
فعالیت های  مجموعه  این  در  امروز  تا  که  کسانی 
متعددی برای رفع مشکلات و گره گشایی از مردم 
محروم داشتند و حتی کسانی که بی نام و نشان 
خدمت کردند، گفت: مسأله مسکن به عنوان بخش 
هزینه  سبد  در  را  سهم  بیشتری  که  هزینه بری 
و  بوده  دولت  دغدغه های  از  همواره  دارد  خانواده 
مسأله  تا  شده اند  بسیج  مختلفی  نهادهای  امروز 
مسکن را حل کنند. همه با محوریت کمیته امداد 
همکاری کردند تا لبخند را بر لب خانواده های فاقد 

مسکن بنشانند.
رئیس  جمهوری، مردمی سازی و همراهی نهادهای 
انقلابی با دولت را ارزشمند خواند و گفت: ساخت 
مسکن کاری است که مردمی سازی شده و خیَرّین 
وارد این عرصه شده اند؛ کمیته امداد هم از نهادهای 
بسیار موفق است که می تواند خیَرّین و گروه های 

جهادی را که از افتخارات کشورند، جذب کند. 
وزارت  و  سازندگی  جهاد  ادغام  با  افزود:  وی 
در  جهادی  حرکت  انقلاب،  اوایل  در  کشاورزی 
کشور کنُد و تعطیل نشد و اگرچه جهاد سازندگی 
در کشور ادامه حیات نداد اما حرکت جهادی هرگز 
متوقف نشد و امروز دختران و پسران جهادی زیادی 
در اقصی نقاط کشور فعالیت می کنند؛ این هم به 
برکت رهنمودهای مقام معظم رهبری بود که همواره 
مشُوقّی بودند تا کارهای جهادی در کشور کمرنگ 
نشود و امروز حضور این عزیزان توانسته در کنار 
نهادهای انقلابی و دولت تأثیرگذار باشد که جای 

تقدیر دارد.
آیت الله رئیسی با اشاره به گزارش مسئولان کمیته 
امداد ابراز امیدواری کرد با اراده هیأت امنای کمیته 
فرد   ۱۴۰۲ سال  پایان  تا  قطعی  به صورت  تا  امداد 
نیازمند یا مددجوی بی مسکن در روستاها نداشته 

باشیم و گفت که دولت هم همه مساعدت های لازم 
برای تأمین زمین و ارائه تسهیلات و اقدامات حمایتی 

را به عمل خواهد آورد.
و  کارها  منشاء  همواره  امداد  کمیته  افزود:  وی 
همین طور  هم  این  از  بعد  و  بوده  بزرگی  اقدامات 
مسکن  مسأله  فقط  می گویم  اینکه  بود؛  خواهد 
نیست، به معنی آن است که در زمینه اشتغال هم 
از نهادهای بسیار موفق بوده و آمار اشتغالی که این 

مجموعه ایجاد کرده، ارزشمند است.
رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: تصور از کمیته 
امداد صرفاً پرداخت مستمری به خانواده ها نیست 
بلکه طرح خودکفایی در کمیته امداد از طرح های 
مدتی  از  بعد  خانواده ها  که  است  خوب  بسیار 
خودکفا می شوند و روی پای خودشان می ایستند؛ 
این باید با اهتمام ویژه دنبال شود. اینکه خانواده های 
تحت پوشش استقلال مالی پیدا کنند و درآمد پایدار 
داشته باشند، ارزشمند است و ما خدمات کمیته و 

این رویکرد مؤثر را ارج می نهیم.
و  راه  وزارت  نقش  به  اشاره  با  رئیسی  آیت الله 
و  دولت  بخش های  دیگر  همکاری  و  شهرسازی 
همچنین بانک ها برای تأمین مسکن در کشور، اظهار 
ضروری  بسیار  مسائل  از  مسکن  مسأله  داشت: 
از  هستند،  مسکن  فاقد  که  خانواده هایی  و  است 
نداشتن آن رنج می برند. بخش قابل توجهی از هزینه 
زندگی برای همه خانواده ها مربوط به مسکن است 
و از این منظر، داشتن مسکن برای خانواده ها بسیار 

آرامش بخش است.
وی خاطرنشان کرد: اینکه مکرر گفته ام باید یک 
شخصی  نگاه  یک  شود،  ساخته  مسکن  میلیون 
و فردی نیست و امروز کسی که از وضع کشور و 
نیاز کشور آگاه باشد می داند که ما باید سالانه یک 
میلیون مسکن در سنوات گذشته می ساختیم اما در 
دهه های گذشته این کار انجام نشد و در این زمینه 
عقب ماندگی داریم که اکنون تبعات خود را نشان 
می دهد. ساخت مسکن به میزان نیاز در شهرها و 
روستاها و نیاز کشور، تکلیف قانونی است که در 
قانون جهش تولید مسکن بر آن تأکید شده و قابل 

تحقق است.
توسط  مسکن  هزار  ساخت ۲۳  رئیسی  آیت الله 
از  را  نیازمندان  برای  امام خمینی )ره(  امداد  کمیته 
جلوه های ارزشمند این نهاد دانست و با تأکید بر 
و  شدن  صاحبخانه  کرد:  روند، اضافه  این  تداوم 
سرپناه یافتن خانواده ها و عزیزانی که به نام حضرت 
بقیة الله الاعظم امروز صاحب مسکن شده اند، بسیار 
مسرت بخش است و شاید هیچ خبری برای من تا 
این اندازه خوشحال کننده نباشد که ببینم خانواده ای 
از خانه دار شدن خوشحال شده اند چرا که از همه 
اهمیت تر  با  و  مهمتر  برایشان  زندگی  هزینه های 

است.
رئیس جمهوری گفت: امیدوارم با استمداد از نام 
مبارک حضرت بقیةالله، عزیزان ما در کمیته امداد 
و نهادهای انقلاب اسلامی همت مضاعف کنند که 

برای افراد نیازمند و مددجویان عزیز و کسانی که 
چشم به این دولت و مسئولان دستگاه های مختلف 
در شهرها و روستاها دوخته اند تا برایشان مسکن 
تهیه کنند، این کار انجام شود؛ البته وقتی می گوییم 
را  یعنی زمین و تسهلات لازم  ایجاد کنند  مسکن 
برای ساخت مسکن تأمین کنند تا این کار بزرگ با 
مشارکت و همراهی خود مردم عزیز و خیَرّین انجام 

شود.
آیت الله رئیسی یادآور شد: دولت احساس می کند 
که باید حل مشکل اساسی مردم یعنی مسأله تأمین 
مسکن را با جدیت پیگیری کند و این کار را با همت 
انجام دهد؛ امیدواریم که همه مددجویان عزیز در 
کمیته امداد نه تنها در روستاها بلکه در شهرها هم 
بتوانند صاحب سرپناه شوند و مسکن مناسب را 
داشته باشند و این کار دور از نظر نیست و با همت 

همه بخش ها انجام می شود.
مقام  خدمت  که  بار  هر  من  کرد:  تصریح  وی 
دولت  درباره  فقط  می دهم  گزارش  رهبری  معظم 
گزارش نمی دهم بلکه می گویم در بسیاری از کارها و 
خدماتی که انجام می شود، دولت و نهادها در کنار 
یکدیگر هستند و اینها از هم جدا نیستند. امروز همه 
ما یک آهنگ واحد داریم و آن، آهنگ خدمتگزاری 
به مردم و گره گشایی از کار مردم است که همه ما را 
برای اجرای رهنمودهای مقام معظم رهبری و انجام 

خواست مردم کنار هم قرار داده است.

نماینده مردم جیرفت در مجلس گفت: ما نمایندگان همانطور که 
یک جاهایی داریم به درآمد دولت کمک می کنیم همانطور هم حق 
داریم بگوییم که کجا هزینه شود تا به نفع مردم باشد، ما نماینده 

ملت هستیم نه نماینده دولت. 
بیح الله اعظمی ساردویی نماینده مردم جیرفت در مجلس شورای 
مسعود  صحبت های  با  رابطه  در  ایلنا،  با  گفت وگو  در  اسلامی 
میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه در زمان بررسی لایحه 
بودجه در صحن که با واکنش رئیس مجلس و رئیس کمیسیون 
تلفیق بودجه مواجه شده است، گفت: واقعیت امر این است که 
وقتی دولت لایحه بودجه را به مجلس می آورد خیلی از مواردی که 
نمایندگان مجلس انتظار دارند در بودجه باشد که به نفع مردم و به 
نفع خود دولت هم است، در بودجه نیست. یا اینکه مواردی که در 
بودجه های سنواتی قبل بوده و می تواند در سنوات بعدی هم تکرار 

شود را حذف می کند چون به نفعش نیست.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس ادامه داد: مثلا در یک مورد بند 
مربوط به حمایت از سیستم های آبیاری نوین که ۸۵ درصد از هزینه 
مورد نیاز را دولت باید به صورت بلاعوض بدهد و ۱۵ درصد هم 
کشاورزان؛ دولت این را حذف کرده است، موارد مانند این مساله 

هم وجود دارد.
وی افزود: نکته دیگر این که وقتی کمیسیون تلفیق به عنوان 
مجموعه ای از افراد منتخب کیمسیون ها می نشیند و حداقل دو تا 
سه هفته روی بودجه بند به بند کار می کند و اصلاحات می کند و 
کم یا زیاد می کند؛ سازمان برنامه و بودجه و دولت نباید روی این 

موضوعات اما و اگر بیاورند.
کرد:  اظهار  نمایندگی،  وظایف  بر  تاکید  با  ساردویی  اعظمی 
واقعیت دیگر این است که مجلس نمی تواند هرچه که دولت بیاورد 

را بدون بررسی و بحث و اظهارنظر کارشناسی تصویب کند، مجلس 
حتما باید به وظایف خود عمل کند و ابعاد مختلف لایحه را بررسی 
کند. توجه داشته باشیم که ۲۹۰ نفر از نخبگان کشور در حوزه های 
مختلف به عنوان نمایندگان مردم دارند روی این مساله بررسی و 

اظهارنظر می کنند.
نماینده مردم جیرفت در مجلس با اشاره به بحث تغییرات در 
بودجه عنوان کرد: یک مساله ای که در بحث افزایش بودجه آوردیم 
برای مثال ال.پی.جی بود که سال گذشته این عدد صفر بوده در 
حالیکه الان بیش از ۹۰ هزار میلیارد تومان درآمد از این محل در 
این عدد هم روشن  است، هم  نفع دولت  به  که  بودجه می آید 
می شود و هم ما در مجلس می توانیم از دیوان محاسبات پیگیری 
نظارتی داشته باشیم. یا مثلا در بحث سیگار ما مالیاتش را زیاد 
کردیم و یا در بحث مالیات خانه های بالای ۲۰ میلیارد که تصویب 

کردیم این ها همه اش به نفع دولت است.
وی خاطرنشان کرد: دولت نمی تواند به این ها اعتراض کند، چرا 
دولت آنجایی که به نفع خودش است می گوید خوب است اما 
آنجایی که می گوییم این اعداد و ارقام کجا هزینه شود، اعتراض 
می کند؟ سازمان برنامه و بودجه اجازه ندارد به یک قوه دیگر بگوید 

که کم و زیاد نکنید یا بحث های این چنینی.
یک  که  همانطور  نمایندگان  ما  کرد:  ساردویی تصریح  اعظمی 
جاهایی داریم به درآمد دولت کمک می کنیم همانطور هم حق داریم 
بگوییم که کجا هزینه شود تا به نفع مردم شود، ما نماینده ملت 

هستیم نه نماینده دولت.

رئیسی در آیین واگذاری واحدهای مسکونی به خانواده های تحت پوشش کمیته امداد:

دوران دوگانگی دولت و سایر نهادها گذشت
رئیس جمهوری با بیان اینکه امروز مردم بیشترین اعتماد را به کمیته امداد امام )ره( دارند که از آن به  عنوان نهادی پرثمر، اثرگذار و پر برکت یاد می شود، 

اظهار کرد: ساخت ۲۳ هزار مسکن توسط کمیته امداد از جلوه های ارزشمند این نهاد است 

مجلس نمی تواند هرچه دولت آورد را تصویب کندنماینده مردم جیرفت مطرح کرد

رئیس جمهوری 
گفت: مسأله 

مسکن از 
مسائل بسیار 
ضروری است 

و خانواده هایی 
که فاقد مسکن 

هستند، از 
نداشتن آن 

رنج می برند. 
بخش قابل 

توجهی از هزینه 
زندگی برای 

همه خانواده ها 
مربوط به مسکن 

است و از این 
منظر، داشتن 
مسکن برای 

خانواده ها بسیار 
آرامش بخش 

است

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی نوبت صبح دیروز شیفت 
اول از هشتمین روز بررسی جزییات لایحه بودجه ۱۴۰۲،  دو تبصره ۸ و ۹ در 

بخش هزینه ای لایحه بودجه ۱۴۰۲ را بررسی و تصویب کردند. 
اولین  از  آبخوان های کشور  از  و صیانت  برای حفظ  کاری  و  ساز  تعیین 
مصوبات جلسه نوبت صبح دیروز در جریان بررسی بخش هزینه ای لایحه 
بودجه ۱۴۰۲ بود و نمایندگان منابعی را به منظور پرداختن به برنامه های 
تعادل بخشی، آبخیزداری و اجرای طرح های افزایش بهره وری آب در سال 

۱۴۰۲ پیش بینی کردند.
نمایندگان همچنین با تعیین اعتباراتی برای وزارت جهاد کشاورزی جهت 

اجرای الگوی کشت و همچنین کشت شورورزی با آب دریا موافقت کردند.
با تصویب این بند،  به منظور حفظ منابع آبی کشور، وزارت امور اقتصادی 
و دارایی )گمرک جمهوریی اسلامی ایران( موظف است نیم درصد از ارزش 
از  حاصل  درآمد  و  اخذ  را  آب بر  غذایی  و  کشاورزی  صادراتی  محصولات 
عوارض فوق را به ردیف درآمدی شماره ۱۶۰۱۴۷ واریز نماید، درآمد حاصله 
در سقف ردیف مربوطه به منظور اجرای الگوی کشت و کشت شورورزی با 

آب دریا در اختیار وزارت جهاد کشاورزی قرار می گیرد.
در ادامه بررسی های بخش هزینه ای لایحه بودجه ۱۴۰۲، مجلس به دولت 
داخل  مشترکان  از  دریافتی  منابع  از  وجوه حاصل  درصد  تا  ده   داد  اجازه 
شهرها که اقدام به تفکیک ملک و افزایش واحد می نمایند را صرف اصلاح 
شبکه آب روستایی همان استان براساس شاخص جمعیت و کمبود آب شرب 

سالم در هر یک از شهرستان های آن استان کند.

با تصویب دو بند دیگر، منابعی را در لایحه بودجه ۱۴۰۲ به  نمایندگان 
منظور مرمت و بازسازی  تأسیسات برق آبی، آبرسانی به روستاها و مناطق 
عشایری با اولویت مناطق محروم و مناطق دارای تنش آبی پیش بینی کردند 
و سازمان برنامه و بودجه کشور را مکلف کردند تا ظرف شش ماه از ابلاغ 
قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کلیه روستاهای بالای ۲۰ خانوار کشور را که دارای 

تنش آبی هستند را براساس اعلام وزارت نیرو به طرح آبرسانی اضافه کند.
کشاورزان،  روستاییان،  برای  بانکی  تسهیلات  وثایق  مجلس  همچنین 
دامداران سنتی و عشایر را تعیین کرده و بر این اساس بانک مرکزی را مکلف 
بودجه ۱۴۰۲ طی دستورالعملی  قانون  ابلاغ  از  تا حداکثر یک ماه پس  کرد 
امکان پذیرش پروانه چرای دام، پروانه چاه کشاورزی، سند مالکیت اراضی 
تضمین  و  وثیقه  یارانه  به عنوان  حساب  و  زنجیره ای  ضمانت  کشاورزی 

بازپرداخت تسهیلات دریافتی را فراهم کند.
در ادامه جلسه علنی نوبت صبح دیروز، نمایندگان به حذف یک بند از 
لایحه بودجه که به اجاره بستر رودخانه ها در قالب قراردادهای یک ساله 
به منظور استقرار کاربری هایی همچون ایجاد حوضچه های آبزی پروری 
و طرح های گردشگری باز می گشت، رای دادند و از طرف دیگر اعتباراتی 
برای سردهنه سازی و ساماندهی رودخانه های کشور در بودجه سال ۱۴۰۲ 

پیش بینی کردند.
ترک تشریفات مزایده جهت تسریع در ترمیم خرابی های رودخانه ناشی از 

سیل از دیگر مصوبات بودجه ای امروز بود.
بر طبق این مصوبه، نمایندگان به کارگروهی متشکل از مسئولان استانی 

اجازه دادند تا متناسب با میزان خسارت و خرابی برآورد شده، با پیشنهاد 
فرماندار شهرستان ذی ربط، مجوز ترک تشریفات مزایده برای بهره برداری از 
مصالح مازاد رودخانه ای و خاک مازاد آب بندان ها برای پیمانکاران را صادر 

کنند.
با تصویب بندی دیگری، وزارت نیرو هم مکلف شد تا به منظور کاهش 
طریق  از  شرب  آب  انتقال  خطوط  و  توزیع  شبکه های  در  آب  هدررفت 
نشت یابی و رفع نشت و همچنین رفع انشعابات غیرمجاز، در قالب مشارکت 

با بخش غیردولتی و با استفاده از ساز و کار بیع متقابل اقدام کند.
در جریان بررسی بخش هزینه ای لایحه بودجه ۱۴۰۲، نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی صادرات محصولات باغی را از الزام به پیمان سپاری ارزی 

معاف کردند.
کشور  کل  داری  خزانه  و  کشور  بودجه  و  برنامه  سازمان  اساس  این  بر 
مکلفند درصورت عدم پرداخت صورتحساب آب و برق مصرفی توسط کلیه 
دستگاه، موسسات، سازمان ها و نهادهای موضوع ماده )۱( قانون برگزاری 
قبوض(  از مهلت مندرج در  ماه پس  نیرو)شش  وزارت  اعلام  با  مناقصات 
یا  و  اعتبارات  از  اعلام شده  برق مصرفی  و  آب  برداشت هزینه  به  نسبت 
حساب تمرکز وجوه واحد بدهکار اقدام و به حساب شرکت های ذیربط وزارت 

نیرو پرداخت نماید.
توانند  نمایندگان، دانشگاه های دولتی می  بودجه ای  ادامه مصوبات  در 
به  آن  تبدیل  و  خود  املاک  احسن  به  تبدیل  و  کاربری  تغییر  به  نسبت 

خوابگاههای دانشجویی متأهلی با تصویب هیأت امنا اقدام نمایند.

با تصویب دو بند دیگراز بخش هزینه ای لایحه بودجه ۱۴۰۲، سازوکاری 
برای حل مشکلات شرکت های دولتی از طریق پروژه های دانشگاهی تعیین 
و با افزایش ۳۰۰ میلیارد تومانی منابع مالی صندوق های رفاه دانشجویی در 

بودجه سال آینده موافقت شد.
جامع  قانون  تغییر  با  دیروز،  ای  بودجه  مصوبات  ادامه  در  نمایندگان 
را  اجرایی  های  کلیه دستگاه  و  کرده  مخالفت  ایثارگران  به  رسانی  خدمات 
مکلف کردند حداقل یک درصد از اعتبارات هزینه ای خود را برای ترویج و 

توسعه فرهنگ ایثار و جهاد هزینه کنند.
همچنین با تصمیم مجلس مقرر شد که یک درصد از بودجه شرکت های 

دولتی برای ارتقای فعالیت ها و تولیدات فرهنگی اختصاص پیدا می کند.
بر این اساس، شرکتهای دولتی، بانک ها و موسسات انتفاعی وابسته به 
دولت مندرج در این قانون مکلفند یک درصد از بودجه جاری خود را برای 
هم افزایی و ارتقای فعالیت ها و تولیدات فرهنگی از قبیل موضوعات قرآنی، 
نمایشی، مطبوعاتی، جوانی جمعیت، رسانه ای نوین، نشر و کتاب و تولید 
محتوای فرهنگی فاخر فارسی در فضای مجازی، گردشگری، توسعه و آموزش 

سواد رسانه ای اختصاص دهند.
با تصویب مجلس، دستگاه های اجرایی مکلف شدند یک درصد از اعتبارات 

هزینه ای خود را در موضوعات مربوط به حوزه زنان هزینه کنند.
در ادامه بررسی بخش هزینه ای لایحه بودجه ۱۴۰۲ کل کشور، نمایندگان 
مجلس سازمان صدا و سیما را مکلف به ارائه آئین نامه رسیدگی به تخلفات 

سکوهای انتشار صوت و تصویر فراگیر به دولت کردند.

وز بررسی بودجه ۱۴۰۲ مصوبات هشتمین ر
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